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Wojewódzki Sąd Administracyjny w Poznaniu stwierdził nieważność części postanowień uchwały Rady

Miejskiej w przedmiocie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Jedno z nich nakazywało

odprowadzanie ścieków komunalnych do sieci kanalizacji sanitarnej i dalej do oczyszczalni ścieków oraz

zakazywało budowy zbiorników na ścieki oraz indywidualnych oczyszczalni ścieków.

Jak przypomniał Sąd, przepis art. 15 ust. 2 pkt 10 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu

przestrzennym wymaga, aby plan miejscowy obowiązkowo określał zasady modernizacji, rozbudowy i

budowy systemów komunikacji i infrastruktury technicznej, a obowiązek ten został uszczegółowiony w §

4 pkt 9 rozporządzenia Ministra Infrastruktury w sprawie wymaganego zakresu projektu miejscowego

planu zagospodarowania przestrzennego. Niemniej jednak w ocenie Sądu nie ulega wątpliwości, że

uprawnienia planistyczne gminy nie mogą pozostawać w sprzeczności z regulacjami rangi ustawowej,

nadającej konkretne uprawnienie dla podmiotu, którego sytuacja faktyczna wyczerpuje znamiona tego

przepisu.

Takim przepisem jest zdaniem WSA art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w

gminach stanowiący (w brzmieniu aktualnym na dzień orzekania oraz na dzień uchwalenia kontrolowanej

uchwały), że właściciele nieruchomości zapewniają utrzymanie czystości i porządku przez przyłączenie

nieruchomości do istniejącej sieci kanalizacyjnej lub w przypadku gdy budowa sieci kanalizacyjnej jest

technicznie lub ekonomicznie nieuzasadniona, wyposażenie nieruchomości w zbiornik bezodpływowy

nieczystości ciekłych lub w przydomową oczyszczalnię ścieków bytowych, spełniające wymagania

określone w przepisach odrębnych. Przepis ten przewiduje nadto, że przyłączenie nieruchomości do sieci

kanalizacyjnej nie jest obowiązkowe, jeżeli nieruchomość jest wyposażona w przydomową oczyszczalnię

ścieków spełniającą wymagania określone w przepisach odrębnych.

Z treści przywołanej regulacji wynika w ocenie Sądu, że adresatowi normy ustawowej przysługuje wybór

wykonania obowiązku zapewnienia utrzymania czystości i porządku pomiędzy wykonaniem zbiornika

bezodpływowego na nieczystości ciekłe a przydomową oczyszczalnią ścieków bytowych, przy czym

ustawodawca przewiduje, że ma to miejsce w sytuacji, gdy budowa sieci jest technicznie lub

ekonomicznie nieuzasadniona.

Tym niemniej w orzecznictwie prezentowany jest pogląd, który Sąd w składzie orzekającym w

omawianej sprawie w pełni podzielił, że właściciel nieruchomości może zrealizować prawo do budowy

bezodpływowego zbiornika bądź przydomowej oczyszczalni ścieków bytowych zarówno w sytuacji, gdy

budowa kanalizacji jest technicznie lub ekonomicznie nieuzasadniona, jak i gdy jest uzasadniona, lecz –

tak jak miało to miejsce w omawianej sprawie – sieć taka nie została jeszcze zrealizowana. Jeżeli więc na

terenie objętym planem nie ma sieci kanalizacyjnej, nawet jeśli pozostaje w sferze planów, właściciel

nieruchomości zachowuje wynikające z ustawy prawo do zapewnienia utrzymania czystości na

nieruchomości w zakresie odprowadzania ścieków poprzez realizację zbiornika bezodpływowego na

nieczystości ciekłe i plany inwestycyjne gminy nie mogą wyłączyć tego uprawnienia – orzekł WSA.
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